

၃.၄.၇၃

အလုပ်သမား လျော်ကြေး နည်း ဥပဒေများ

၁၉၂၄ ခုနှစ်

စ ကာ ချီး

အမည်ကို

၁။ ဤနည်း ဥပဒေများ ကို ၁၉၂၄ခုနှစ်၊ အလုပ်သမား လျော်ကြေး နည်း ဥပဒေများ ဟု ခေါ်တွင် စေရမည်။

အဓိပ္ပါယ် ဖော်ပြချက်

၂။ ဤနည်း ဥပဒေများ ထွင်အကြောင်း အရ နှင့် ဖြစ်စေ၊ ရှေ့နေ့ဘက် စကား တို့၏အဓိပ္ပါယ် နှင့် ဖြစ်စေ၊ မဆန့်ကျင်လျှင် -

- (က) "အက်ဥပဒေ" ဆိုသည်မှာ ၁၉၂၃ခုနှစ်၊ အလုပ်သမား လျော်ကြေး အက်ဥပဒေကိုဆိုလိုသည်။
- (ခ) "ပုံစံ" ဆိုသည်မှာ ဤနည်း ဥပဒေများ ထွင် နေ့ဘက်ဆက် တွဲထား သော ပုံစံကိုဆိုလိုသည်။
- (ဂ) "ပုဒ်မ" ဆိုသည်မှာ အက်ဥပဒေ၏ ပုဒ်မတခုကိုဆိုလိုသည်။

အပိုင်း ၁

လဝင်တကြိမ်ထုတ်ပေး ငွေများ နှင့် ယင်း တို့ကို ပြောင်း လဲခြင်း

များကို ပြန်လည်စီစစ်ခြင်း

မည်သည့်အခါတွင် ဆေး လက်မှတ် မပါရှိဘဲ လျှောက်ထား နိုင်ခွင့် ရှိသည်

၃။ အက်ဥပဒေပုဒ်မ ၆အရ၊ လဝင်တကြိမ်ထုတ်ပေး ငွေများ ကို ပြန်လည်စီစစ်ရန်အတွက် ဆေး လက်မှတ် မပါရှိဘဲ အောက်ပါအချက်များ နှင့်ကိုက်ညီက လျှောက်လွှာ တင်သွင်း နိုင်သည်။

- (က) လျော်ကြေး ရပိုင်ခွင့်ကို ဆုံး ဖြတ်ပြီး သည့် နေ့ဘက်တွင် အလုပ် သမား ၏ အခကြေး ငွေများ တိုး တက်လာသည်ဟု သော အကြောင်း ပြချက်ဖြင့် အလုပ် ရှင်က လျှောက်ထား ခြင်း ၊
- (ခ) လျော်ကြေး ရပိုင်ခွင့်ကို ဆုံး ဖြတ်ပြီး သည့် နေ့ဘက်တွင် မိမိ၏ အခကြေး ငွေများ လျော့နည်း သွား သည်ဟု သော အကြောင်း ပြချက်ဖြင့် အလုပ် သမား က လျှောက်ထား ခြင်း ၊

(ဂ) အလုပ်ရှင်က လျော်ကြေး ငွေစတင်ပေးပြီး နောက်အလုပ် သမား၏အခြေအနေ ပြောောင်းလဲမျှမရှိဘဲ လျော်ကြေး ငွေထုတ် ပေးခြင်း ကိုရပ်ဆိုင်းထား ခဲ့သည်ဟု သေချာအကြောင်း ပြ ချက်ဖြင့်အလုပ်သမား က လျှောက်ထား ခြင်း ၊

(ဃ) ဆုံးဖြတ်ချက်ပြုထား သော လျော်ကြေး နှုန်း ထားမှ ဝါဒိတ် လည်ခြင်း ဖြစ်သော်လည်း ကောင်း ၊ မတရား (သို့) အာဏာသုံး ဖြစ်သော်လည်း ကောင်း ၊ အခြားမတရား သော နည်းလမ်းဖြင့် သော်လည်း ကောင်း ၊ ဆုံးဖြတ်ခဲ့ခြင်း ဖြစ် သည်ဟု သေချာအကြောင်း ပြချက်ဖြင့်အလုပ်ရှင်ကဖြစ်စေ ၊ သို့ မဟုတ်အလုပ်သမား ကဖြစ်စေ လျှောက်ထား ခြင်း ၊

(င) လျော်ကြေး ငွေသတ်မှတ်ရာ၌ အမှား အယွင်း ရှိသည် ၊ သို့မ ဟုတ် ၊ မှတ်တမ်း အရ ပေါ်လွင်သည်ဟု သေချာအကြောင်းပြချက် ဖြင့်အလုပ်ရှင် ၊ သို့မဟုတ် ၊ အလုပ်သမား ကောင်း ၊ လျှောက် ထား ခြင်း ၊

ပြန်လည်စိစစ်ရန် လျှောက်ထား ပုံ လျှောက်ထားနည်း

၄။ လဝက်တကြိမ်ထုတ်ပေး ငွေများ ကို လျော့ပေါ့ရန် ၊ သို့မဟုတ် ၊ ရပ်စဲ ရန်အထက်အလုပ်ရှင်မှပြန်လည်စိစစ်ပေး ရန် လျှောက်လွှာကိုစစ်ဆေး ရာ၌ လျော်ကြေး မင်းကြီး သည်အလုပ်ရှင်အနေဖြင့်ထိုကဲ့သို့ လျော့ပေါ့ရန် ၊ သို့မဟုတ် ၊ ရပ်စဲရန်အခွင့်အရေး ရှိသည်ဟုယုံကြည်ရန်အကြောင်း လုံလောက်သည်ဟုယူဆပါက အဆိုပါလျှောက်လွှာအရဆုံး ဖြတ်မပေး သေး မှီအတောအတွင်း ၌လဝက်တကြိမ်ထုတ် ပေး ငွေအား လုံး ကိုလည်း ကောင်း ၊ သို့မဟုတ် ၊ အချို့အဝက်ကိုလည်း ကောင်း ခေတ္တဆိုင်း ငံ့ထား ရန်အထက်အချိန်မရွေး အမိန့်ထုတ်နိုင်သည်။

လျော်ကြေး ငွေပမာဏပြောင်းလဲရန် လျှောက်ထား ပုံ လျှောက်ထား နည်း

၅။ (၁) အက်ဥပဒေပုဒ်မ (၇) အရ ၊ လဝက်တကြိမ်ထုတ်ပေး ခေတ္တလုံး တခဲတည်း ထုတ်ပေး ခေအဖြစ်သို့ပြောင်းလဲရန်အထက် လျော်ကြေး မင်းကြီး ထံသို့ လျှောက်ထား သောအခါထွင်မသန်စွမ်း များအခြေအနေအရမည်မျှရှိနိုင်မည်ကိုခန့်မှန်းပြီး လျင် ၊ ထိုသို့မသန်စွမ်း များလက်ရှိနေပြီး မည်တုခန့်မှန်း ထား သည့်အ ချိန်ကလအထက်လဝက်တကြိမ်ထုတ်ပေး ရမည် ၊ ငွေစုစုပေါင်း ကိုတလုံး တခဲတည်း ထုတ်ပေး စေရန်အမိန့်ချမှတ်နိုင်သည် ၊ သို့ရာတွင် ၊ အဆိုပါငွေစုစုပေါင်း မှ ၊ ထိုအ ချိန်ကလအတွင်း လစာ ၊ လစဉ်ပေးရန်ဖြစ်သည့် ငွေ၏ နစ်ပိုင်း တပိုင်း ရာ ခိုင်

နှုန်း နှင့်ညီမျှသော ငွေကိုနှုတ်ပြီး သည့်လက်ကုန် ငွေကိုသာ ပေး ရန်ဖြစ်သည်။
၄င်း ပြင်၊ ယင်း သို့ထွက်ချက်၇၁၅။ ကျပ် ၏အပိုင်း အစွန်း များ ကိုထည့်သွင်း ထွက်ချက်ခြင်း မပြုရ။

(၂) အပိုဒ်ခွဲ ၁ နှင့်သက်ဆိုင်သည့်ကိစ္စတခုခုအတွက် လျော်ကြေး မင်း ကြီး သည်မသန်စွမ်း မှုဆက်လက်၍ နေဦး မည့်အချိန်က ဝ လကိုခန့်မှန်းခြင်း မပြုနိုင်ပါကအဆုံး အဖြတ်မပေး သေးဘဲ ရွှေဆိုင်း နိုင်သည်။ သို့၇၁ထွင်တကြိမ်လျင် နှစ်လထက်မပိုသော ကာလအတွက်သာ ရွှေဆိုင်း နိုင်သည်။

အပိုင်း (၂)

လျော်ကြေး ငွေတင်သွင်းခြင်း

ပုဒ်မ၇(၁)အရ ငွေတင်သွင်းခြင်း

၆။ (၁) အက်ဥပဒေပုဒ်မ ၇ ၏ပုဒ်မခွဲ(၁)အရ၊ ထိခိုက်ဒဏ်ရ ဝ ရရှိပြီး နောက်သေဆုံးသွား သည့်အလုပ်သမား နှင့်ပတ်သက်၍ လျော်ကြေး မင်း ကြီး ထံလျော်ကြေး ငွေတင်သွင်း သောအ လုပ်ရှင်သည်ပုံစံ(က) ဖြင့်တင်သွင်း ရမည်။ ငွေရကြောင်း ပြေစာကိုအလုပ်ရှင်အား ပုံစံ " ခ " ဖြင့်ပေးရမည်။ အက် ဥပဒေပုဒ်မ ၇ ၏ပုဒ်မခွဲ(၁)အရ လျော်ကြေး မင်း ကြီး ထံအခြား ကိစ္စများ အတွက် ငွေတင်သွင်း သောအလုပ်ရှင်သည် ပုံစံ " ကက " ဖြင့်တင်သွင်း ရမည်။ ငွေရကြောင်း ပြေစာ ကိုပုံစံ " ခ " ဖြင့်အလုပ်ရှင်အား ပေး ရမည်။

(၂) အထက်ပါပုဒ်မခွဲအရ မတော်တဆထိခိုက် သေဆုံး မှုများ အတွက် ငွေတင်သွင်း ရာခွဲအဆိုပါငွေကိုခွဲဝေပေး သည့်အခါထွင်အလုပ် ရှင်အနေဖြင့်ပါဝင်လိုကြောင်း ဖော်ပြပါလျော်ကြေး မင်းကြီး သည်လျော်ကြေး အဖြစ်တင်သွင်း ထား သော ငွေကိုခွဲဝေပေး ခြင်း မပြုမီထို ငွေကိုလျော်ကြေး မင်း ကြီး ကခွဲဝေပေး ရန် ရည်ရွယ်ထား သူသည်၊ သေဆုံး သူအလုပ်သမား ၏ မှီခိုသူမဟုတ် ကြောင်း ၊ သို့မဟုတ် ၊ ထိုရည်ရွယ်ထား သောပုဂ္ဂိုလ်များ ထံတွင် ပါဝင်သူတဦး ဦး သည်မှီခိုသူမဟုတ် ကြောင်း ကိုတင်ပြနိုင်စေ ရန်အတွက်အလုပ်ရှင်အား အခွင့်အရေး ပေး ရမည်။

(၃) အက်ဥပဒေပုဒ်မ ၈ ၏ပုဒ်မခွဲ (၄) အရအလုပ်ရှင်က
လျှောက်ထား လျှင်၎င်း အား လျော်ကြေး ခွဲဝေမှုစာရင်း
ရှင်းတမ်းကိုပုံစံ " ဂ " အရပေးရမည်။

ငွေတင်သွင်း သောစာရင်း များ ပြောဆိုခြင်း

၇။ လျော်ကြေး မင်းကြီး သက်အက်ဥပဒေပုဒ်မ ၈၊ ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ
မိမိထံတင်သွင်း သော ငွေများ အထက် ငွေတင်သွင်း သူများ ၏အမည်များ နှင့်
နေရပ်လိပ်စာများ အပြင်၊ အဆိုပါ ငွေတင်သွင်း မှုများ နှင့်သက်ဆိုင် သော သေ
ဆုံး မှု၊ သို့မဟုတ်၊ ဒဏ်ရာဂ ရှိ မှုဖြစ်သည့်အလုပ်သမား များ ၏အမည်များ နှင့်
နေရပ်လိပ်စာများ ပါရှိ သော စာရင်း တခုကိုတိကျမှန်ကန်စွာ ရေး ခွဲ၍၊ မိမိ
၏ရုံး ခန်း အပြင်ပင်ရှိ ထင်ရှား သော နေရာတခုတွင်ပြသထား ရှိ စေရမည်။

မိုဆိုသူများ က လျော်ကြေး ငွေတင်သွင်း ရန် လျှောက်ထား ခြင်း

- ၈။ (၁) နှုတ်ဆိုသူ အလုပ်သမား ၏ မိုဆိုသူတ ယောက်သည်အလုပ်သမား
သေဆုံး မှုအတွက် လျော်ကြေး ငွေတင်သွင်း စေဟုအမိန့်ထုတ်
ပြန် ပေး ရန် လျော်ကြေး မင်းကြီး ထံသို့ လျှောက်ထား နိုင်
သည်။ ထို လျှောက်လွှာကိုပုံစံ " ဆ " ဖြင့်တင်သွင်း ရမည်။
- (၂) အကယ်၍ လျော်ကြေး ငွေကိုတင်သွင်း ခြင်း မပြုလုပ်ခဲ့လျှင်
လျော်ကြေး မင်းကြီး သည် ထို လျှောက်လွှာကို ခန့်မှန်း ဥပဒေ
များ ၏အခမ်း (၅) တွင်ပါရှိသည့် ပြဋ္ဌာန်းချက်များ အ
တိုင်း ဆောင်ရွက်ရမည်။

သို့ရာတွင် -

- (က) စဉ်းစား ဆုံးဖြတ်ရန်အချက်များ ကိုမသတ်မှတ်မီ
လျော်ကြေး မင်းကြီး သည်/လျှောက်လွှာတွင် ပါဝင်ခြင်း
မရှိကြသေး သော သေဆုံး သူအလုပ်သမား ၏ မိုဆိုသူ
အား လုံး၍ သို့မဟုတ်၊ တဦး တယောက်ထံသို့ မိမိသင့်
တော်သည့်၊ ထင်မြင်သည့် နည်းလမ်း အတိုင်းအကြောင်း
ကြား စံပေး စေပြီးလျှင်၊ ထို လျှောက်လွှာတွင် ပူးတွဲ
ပါဝင်လိုကြပါက သတ်မှတ်သည့် နေ့ရက်တွင် မိမိထံ မှောက်
သို့လာ ရောက်ရန် ခြွန်ကြား နိုင်သည်။

(ခ) အကြောင်းကြား စာပေးခြင်း ခံရသော်လည်း သတ်မှတ်ထားသော နေ့ရက်ခွဲလော့ရက်ရန်နှင့် လျှောက်လွှာထွင်ပူး ထွဲပါဝင်ရန်ပျက်ကွက်သော မှီခိုသည့်အမှတ်စဉ်ဆေး ရန်ခေါ်ယူစဉ်က လုံလောက်သော အကြောင်း တစ်စုံတစ်ခု ကြောင့် မိမိမလာရောက်နိုင်ကြောင်း ကိုလျော်ကြေး မင်းကြီးကြော်နပ် လောက် အောင်မတင်ပြုနိုင်ပါက ၎င်းအနေနှင့် အလုပ်ရှင်မှာ လျော်ကြေး ငွေတင်သွင်းရန် တာဝန်ရှိသည်ဟု ထိုရက် ကျော်လွန်မှ အရေးဆိုင်ခွင့်မရှိစေရ။

(၃) လျှောက်လွှာကို စုံစမ်း စစ်ဆေး မှုများ ပြုလုပ်ပြီး နောက်လျော်ကြေး မင်းကြီး ကအက်ဥပဒေပုဒ်မ ၈၊ ပုဒ်မခွဲ (၁) နှင့် အညီအလုပ်ရှင်အား လျော်ကြေး ငွေတင်သွင်း ရန်အမိန့် ထုတ်ခဲ့လျှင် အပိုဒ် (၂) ထွင်ပါဝင်သော မညီသည့်အချက်ကမှ လျှောက်လွှာထွင်ပူး ထွဲပါဝင်ရန်ပျက်ကွက်ခဲ့သော သေဆုံးသူ အလုပ်သမား ၏ မှီခိုသည့် သောက်အား လျော်ကြေး အဖြစ်တင်သွင်း ငွေအစိတ်အပိုင်း ခွဲဝေပေး မှုကို တားဆီး ပိတ်ပင်သည်ဟု မှတ်ယူခြင်း မပြုရ။

အက်ဥပဒေပုဒ်မ ၈(၂)အရ ငွေတင်သွင်းခြင်း

၉။ အက်ဥပဒေပုဒ်မ ၈၊ ပုဒ်မခွဲ (၂)အရ လျော်ကြေး ငွေတင်သွင်းသော အလုပ်ရှင်သည် ပုံစံ (ဃ) ဖြင့်ပူး ထွဲတင်သွင်းရမည်။ အလုပ်ရှင်အား ပုံစံ (င) ဖြင့် ငွေရကြောင်း ပြောစာကို ထုတ်ပေးရမည်။

၇င်းနှိုးမြှုပ်နှံခြင်း

၁၀။ လျော်ကြေး မင်းကြီး ထံတွင်ရှိသော ငွေများ ကို သေဆုံးသူ အလုပ်သမားအား မှီခိုသူများ ၏ အကျိုးအထွက်၊ အစိုးရအာမခံစာချုပ်များ ထုတ်ဖြစ်စေ၊ စာတိုက်၊ ငွေလက်မှတ်များ ထုတ်ဖြစ်စေ မြှုပ်နှံထား နိုင်သည်။ သို့မဟုတ်၊ စာတိုက်ငွေစုဘဏ်ထုတ်အပ်နှံထား နိုင်သည်။

အ ပိုင်း (၃)

မ တော်တဆယ် ခိုက် မှု အစီရင်ခံစာ

မ တော်တဆယ် ခိုက် သေဆုံး မှု အစီရင်ခံစာ ခြင်း

၁၁။ အက်ဥပဒေပုဒ်မ ၁၀ (ခ) အရ၊ လိုအပ် သော အစီရင်ခံစာ သည် နည်း ဥပဒေ များ (ဂိုပါက) ၎င်း တို့ နှင့် မဆန့်ကျင် စေဘဲ ပုံစံ (ဝ ဝ) ဖြင့် ဖြစ်စေ ရမည်။

သတင်း ရရှိ သော အခါ ထွင် မှတ်တမ်း စာတင် သွင်း ရန်

အလုပ် ရှင်၏ အခွင့်အရေး

၁၁။ (က) (၁) မ တော်တဆယ် ခိုက် မှု ဖြစ် ကြောင့် ၊ သတင်း ရရှိ သော အလုပ် ရှင် တ ဦး သည် ထို မ တော်တဆယ် ခိုက် မှု အထက် လျော် ကြေး စေတောင်း ခံ မှု မရှိ သေး သော်လည်း ၊ ထို မ တော်တဆယ် ခိုက် မှု ဖြစ် ပွား ခြင်း ၏ အကြောင်း ရင်း သို့မဟုတ် ၊ အကြောင်း ချင်း ရှိ နှင့် ပတ်သက်၍ စုံစမ်း ရွေ့ရှိုချက် များ ၊ သို့မဟုတ် ၊ ထောက်လှမ်း ရွေ့ရှိုချက် များ ပါရှိ သည့် မှတ်တမ်း စာတင် စေခင် ကို မိမိ ကိုယ်တိုင် ကျမ်း ကျိန်ထွက် ဆိုချက် ဖြင့် ဖြစ် စေ ၊ မှတ်တမ်း ထွင် ပေး ပြုစား သော အချက် များ ကို သိရှိ သူ မိမိ၏ လက် အောက်ခံ တ ဦး ၏ ကျမ်း ကျိန်ထွက် ဆိုချက် ဖြစ် စေ ၊ ပူး ထွဲ မှု လျော် ကြေး မင်း ကြီး ထံသို့ အချိန် မ ရွေး တင် သွင်း နိုင် သည်။

(၂) သတ်မှတ် ထား သည့် အခ ကြေး ငွေကို ပေး ဆောင် ပါက အထက် ပါ အပိုဒ် ခွဲ (၁) အရ ၊ တင် သွင်း သော မှတ်တမ်း စာကို လျော် ကြေး မင်း ကြီး က မှတ်တမ်း တင် ပေး ရမည်။

အ ပိုင်း (၄)

ဆေး စစ် ခြင်း

အလုပ်သမား အား နည်း ဥပဒေ မှလွှဲ၍ ဆေး စစ်ခံရ နိမ့်မှု နိကြား ရ

၁၂။ အက်ဥပဒေပုဒ်မ ၁၁ ၊ ပုဒ်မ ခွဲ (၁) အရ ၊ ဆေး စစ်ခံရ နိမ့်မှု နိကြား ခြင်း ခံရ သော အလုပ်သမား တဦး သည် ၊ ဤအပိုင်း ထွင် ပါသည့် နည်း ဥပဒေ များ အရ သာလျင် ဆေး စစ်ခံရ နိမ့်မှု နိကြား ရှိ စေရမည် ၊ အခြား နည်း ဖြင့် တစ် ဝန် မရှိ စေရ။

ဥပစာအတွင်း ဦးအလုပ်သမား နှင့် ဆေး ကုသသူတို့ နှစ်ဦး စလုံး ရှိ နေစဉ်

ဆေး စစ်ခြင်း

၁၃။ ထိုအလုပ်သမား သည်အလုပ် ရှင်၏ ဥပစာအတွင်း ထွင် ရှိ၍ အလုပ် ရှင် မှ ၎င်း အား ဥပစာအတွင်း ဦးပင် ရှိ သော အရည်အချင်း ပြည့် ဆေး ကုသသူ၏ ဆေး စစ်ခြင်း ကို အခမဲ့ ခံယူရန် ပြော ဘွဲ့ ဘေး လျင် ၊ အလုပ်သမား သည် ချက်ခြင်း ဆေး စစ်ခံရမည်။

အခြား ကိစ္စများ ထွင် ဆေး စစ်ခြင်း

၁၄။ နည်း ဥပဒေ (၁၃) နှင့် ပတ်သက်၍ ယေဘုယျ များ ထွင်အလုပ် ရှင် သည် -

(က) အလုပ်သမား လက်ရှိ နေထိုင်လျက်ရှိ သော နေရာသို့ ဆေး ကုသမှုကို စေလွှတ် နိုင်သည်။ ထို ဦးစေလွှတ် ပါက ၊ အလုပ်သမား သည် ဆေး ကုသသူက ဆေး စစ်ခံ ရန် မေတ္တာ ဘဝ ခံလျင် ဆေး စစ်ခံ ရမည် ၊ သို့မဟုတ် ၊

(ခ) အလုပ်သမား ထံသို့ အရည်အချင်း ပြည့် ဆေး ကုသသူ၏ ဆေး စစ် ခြင်း ကို အခမဲ့ ခံယူရန် စာဖြင့် ရေး သား ၍ အကြောင်း ကြား နိုင်သည်။ ထိုသို့ အကြောင်း ကြား ပါက အလုပ်သမား သည် အလုပ် ရှင်၏ ဥပစာအတွင်း ဖြစ် စေ ၊ ထိုစာထဲ၌ ဖော်ပြထား သော အခြား အနီး ပတ်ဝန်း ကျင် နေရာသို့ ဖြစ် စေ ၊ သတ်မှတ်ထား သော အချိန်တွင် ဆေး စစ်ခံ ရမည်။

သို့ရာတွင် -

(ကက) ထိုသတ်မှတ် ထည့်အချိန်သည် အလုပ်သမား ၏ အတိအလင်း သဘောတရား ချက်အရ မှ အပ ၊ ည (၇) နာရီ မှ နံနက် (၆) နာရီ အချိန်အတွင်း ဦးမဖြစ် စေရ ၊

(ခခ) အကယ်၍ အလုပ်သမား ၏ အခြေအနေ ကြောင့် ၊ ထိုအချိန်တွင် နေထိုင် သော နေရာမှ ထွက်ခွာ ရန် မဖြစ် နိုင်လျှင် ၊ သို့မဟုတ် ၊ မသင့်တော်လျှင် ၊ အလုပ်သမား အား ထို နေရာတွင် မှ လှုံ့၍ အခြား နေရာတွင် ဆေး စစ်ခံ ရန် မညွှန်ကြား ရ ၊

ဆေး စစ် သော အကြိမ်က နံ့သတ်ခြင်း

၁၅။ လဝက်တကြိမ်ထုတ် ပေး ငွေရရှိ နေ သော အလုပ်သမား တဦး အား မတော်တဆထိခိုက် မှုဖြစ် ပွား ပြီး သည့် နောက်၊ ပထမလ၌ နှစ်ကြိမ်ထက် ပို၍ သော်လည်း ကောင်း ၊ နောက်လများ ထွင်ကလလျင်တကြိမ်ထက် ပို၍ သော်လည်း ကောင်း သူ နေထိုင် သော နေရာမှ လွဲ၍ အခြား နေရာတွင် ဆေး စစ်ခံရ နိမ့်မည့် နှစ်ကြား ရ ၊

လျော်ကြေး ရပိုင်ခွင့်ရပ်ဆိုင်း ထား ပြီး နောက်စစ် ဆေး ခြင်း

၁၆။ အကယ်၍ အက်ဥပဒေပုဒ်မ ၁၁ ပုဒ်မခွဲ (၂) ၊ သို့မဟုတ် (၃) အရ လျော်ကြေး ငွေရပိုင်ခွင့်ကို ရပ်ဆိုင်း ခြင်း ခံရ သော အလုပ်သမား သည် ၊ ထိုသို့ ရပ်ဆိုင်း ခြင်း ခံရပြီး သည့် နောက်တွင် ဆေး စစ်ခံရ နိမ့်သော ဘောတူပါက ၊ သူအား ဆေး စစ်ခြင်း ကို အလုပ်ရှင်၏ ဥပဒေတွင် သော်လည်း ကောင်း ၊ အလုပ်ရှင်ထံမှ မှတ်သည့်အခြား အနီး ပိတ်ဝန်း ကျင် နေရာတခုတွင် သော်လည်း ကောင်း ၊ ပြုလုပ် ရမည် ၊ သို့ရာတွင် ဤသို့ပြုလုပ် ရာ၌ အလုပ်သမား ၏ အတိအလင်း ခွင့်ပြုချက် အရ မဟုတ် လျင် ၊ ထိုကဲ့သို့ ဆေး စစ်ခံရ နိမ့်သော ဘောတူပြီး နောက် (၇၂) နာရီထက် မပိုသော ကာလ အတွင်း ဆေး စစ်ရ မည်ဖြစ် သည်။

အမျိုး သမီး ကို စစ် ဆေး ခြင်း

- ၁၇။ (၁) အမျိုး သမီး တဦး အား အခြား အမျိုး သမီး တဦး ၏ ငွေမှောက် တွင် မှလွဲ၍ ၊ သူ၏ သဘောတူညီချက် မရဘဲ အမျိုး သား ဆေး ကုသမှုက ဆေး စစ်ခြင်း မပြုလုပ်ရ ၊
- (၂) အမျိုး သမီး ဆရာဝန်၏ စစ် ဆေး မှုကို ခံယူလို၍ ထိုသို့ ခံယူရ နိမ့်အတွက် လုံလောက် သော စရိတ် ကြေး ငွေကို တင်သွင်း ပါက မည်သည့် အမျိုး သမီး တဦး ကိုမှ အမျိုး သား ဖြစ် သော ဆေး ကုသမှု၏ ဆေး စစ်ခြင်း ကို ခံယူရ နိမ့်မည့် နှစ်ကြား ရ။

အ ပိုင်း (၅)

လုပ် ထုံး လုပ် နည်း များ

နိဒါန်း

၁၈။ ဤနည်း ဥပဒေများ ထွင်တမျိုး တစ်စုံတစ်ခု ဖြစ် ခြင်း ထား သည့် မှလွဲ၍ အက်ဥပဒေအရ ၊ သို့မဟုတ် ၊ ဤနည်း ဥပဒေများ အရ ၊ အမျိုးသမီး ကို စစ် ဆေး ဆုံး ဖြတ် ရာတွင် လျော် ကြေး မင်း ကြီး များ နှင့် အမှုသည် များ ကလိုက် နာ ဆောင် ရွက် ရမည့် လုပ်ထုံး လုပ် နည်း ကို ဤအခန်း ၌ ပါဝင် သော နည်း ဥပဒေများ နှင့် အညီအညွတ် မှတ်ရမည်။

လျှောက်လွှာများ

၁၉။ (၁) အက်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂ တွင်ရည်ညွှန်းထားသော အမျိုးအစား ဖြစ်သည့် လျှောက်လွှာတစ်ခုခုကို လျော်ကြေးမင်းကြီးထံသို့ စာတိုက်မှ မှတ်ပုံတင်ပြီး ပေးပို့နိုင်သည်။ သို့မဟုတ်၊ လျော်ကြေးမင်းကြီး လက်ဝယ်သို့ဖြစ်စေ၊ လျော်ကြေးမင်းကြီး ကျွန်ုပ်တို့ အလို့ငှာ အာဏာလွှဲအပ်ထားသော သူ၏လက်အောက်အရာရှိတစ်ဦး ဦးလက်ဝယ်သို့ဖြစ်စေ၊ ပေးနိုင်သည်။ ထို့အပြင်၊ ထိုကဲ့သို့ ပို့ခြင်း သို့မဟုတ်၊ ပေးခြင်း ပြုရန်တွင် လျော်ကြေးမင်းကြီးက တစ်ဖုံလွှဲစွာ ခွင့်ပြုခြင်း မပြုလျှင် လျှောက်လွှာကို မိမိနှစ်စောင်တင်သွင်း၍ လျှောက်လွှာရှင်ကလက်မှတ်ရေးထိုးရမည်။ သတ်မှတ်ထားသော ပုံစံရှိလျှင် သတ်မှတ်ထားသော ပုံစံဖြင့်တင်သွင်းရမည်။

(၂) လျှောက်လွှာထဲ၌ ပါရှိသော အချက်များ သည် မိမိသိရှိချက်နှင့်ယုံကြည်ချက်အရ မှန်ကန်ကြောင်း လျှောက်လွှာရှင်ကလက်မှတ်ရေးထိုးသည့် သက်သေခံချက်တစ်ခုစီကို အဆိုပါ လျှောက်လွှာတိုင်း တွင် ပူးတွဲ၍ တင်ပြရမည်။

လျှောက်လွှာရှင်ကို စစ်ဆေးခြင်း

၂၀။ (၁) ထိုကဲ့သို့ လျှောက်လွှာကို ပို့သော အခါတွင် လျော်ကြေးမင်းကြီးသည် လျှောက်လွှာရှင်ကို ကျွန်ုပ်တို့ စစ်ဆေးနိုင်သည်။ သို့မဟုတ်၊ လျှောက်လွှာကို တော်လှန်ရေးကောင်စီ ဥက္ကဋ္ဌက ဤကိစ္စအတွက် အာဏာလွှဲအပ်ထားသူ အရာရှိတစ်ဦး ထံသို့ ပေးပို့၍ လျှောက်လွှာရှင်နှင့် ၎င်း၏ သက်သေများကို စစ်ဆေးပြီး နောက်၊ စစ်ဆေးချက်မှတ်တမ်းကို လျော်ကြေးမင်းကြီးထံသို့ ပေးပို့ရန် ထိုအရာရှိကို ညွှန်ကြားနိုင်သည်။

(၂) အထက်ပါနည်းဥပဒေခွဲ (၁) အရ၊ စစ်ဆေးသော အကြောင်းအရာကို အက်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၅ တွင်ပါရှိသော သက်သေခံချက်အကျဉ်းချုပ်များကို မှတ်တမ်းတင်ရန် အတွက် ပြဋ္ဌာန်းထားသည့် နည်းလမ်းအတိုင်း မှတ်တမ်းတင်ရမည်။

လျှောက်လွှာအကျဉ်း နည်း ဖြင့် ပယ်ခြင်း

၂၁။ လျော်ကြေး မင်း ကြီး သည် လျှောက်လွှာကိုလည်း ကောင်း ၊ နည်း ဥပဒေ ၂၀ အရ ၊ လျှောက်လွှာရှင်အား စစ်ဆေး ထွေရှိချက်ကိုလည်း ကောင်း ၊ စဉ်း စား ပြီး နောက်ထို လျှောက်လွှာ နှင့် ပတ်သက်၍ ဆက်လက် ဆောင်ရွက်ရန်လုံလောက်သော အကြောင်း များ မရှိဟု ထင်မြင်ယူဆပါက ၊ ထိုကဲ့သို့ ယူဆသည့် အကြောင်း များ ကိုမှတ်တမ်း တင်ပြီး လျင် လျှောက်လွှာကိုအကျဉ်း နည်း ဖြင့် ပယ်ချနိုင်သည်။

လျှောက်လွှာကို ပဏာမ စုံစမ်း ခြင်း

၂၂။ အကယ်၍ လျှောက်လွှာကို နည်း ဥပဒေ ၂၁ အရ ၊ ပယ်ချခြင်း မပြုခဲ့လျှင် ၊ လျော်ကြေး မင်း ကြီး သည် အခြား အမှုသည်တဦးဦး အား မဆင်နိုက်မှီ ၎င်း ၎င်း အကြောင်း ပြုချက်များ ကိုမှတ်တမ်း တင်ပြီး နောက် ၊ လျှောက်လွှာရှင်အား လျှောက်လွှာကို အထောက်အကူဖြစ်သည့် သက်သေခံ အထောက်အထား များ ကို တင်ပြရန် ဆင့်ဆိုနိုင်သည်။ ထိုသက်သေခံ အထောက်အထား များ ကို စဉ်း စား ပြီး နောက် ၊ လျော်ကြေး မင်း ကြီး သည် တောင်း ခံထား သော သက်သေခံကို ပေး ရန် အကြောင်း မရှိ ဟု ထင်မြင်ယူဆပါက လျှောက်လွှာကို ပယ်ချနိုင်သည်။ ထိုသို့ ပယ်ချရာ၌ မည်သည့် အထက်ပယ်ရသည့် ကိစ္စအကျဉ်း ချပ်ဖော်ပြရမည်။

ပြိုင်ဘက်အမှုသည်အား အကြောင်း ကြား စာ

၂၃။ အကယ်၍ လျော်ကြေး မင်း ကြီး သည် နည်း ဥပဒေ ၂၁ အရ ၊ သော်လည်း ကောင်း ၊ နည်း ဥပဒေ ၂၂ အရ သော်လည်း ကောင်း ၊ လျှောက်လွှာကို မပယ်ခဲ့လျှင် ၊ လျှောက်လွှာရှင်က သက်သေခံ တောင်း ခံခြင်း ခံရ သော တဘက် အမှုသည် (နောင်တွင် “ ပြိုင်ဘက်အမှုသည် ” ဟု ခေါ်ဆိုမည့်သူ) ထံသို့ လျှောက်လွှာ၏ မိတ္တူ စေခံကို ပေး ပို့ရမည်။ ထိုသို့ ပေး ပို့ရာတွင် လျှောက်လွှာအရ ၊ မိမိကြား နာမည့် ဝန်ရက်ကို ပါအကြောင်း ကြား ရမည်။ ထို့ပြင် ၊ ထို ဝန်ရက်တွင် မိမိတို့ တင်ပြလိုသည့် သက်သေခံ အထောက်အထား များ ကို တင်ပြရန် အမှုသည်များ အား ဆင့်ဆိုနိုင်သည်။

ပြိုင်ဘက်အမှုသည်လှာ ရောက်ခြင်း နှင့် စစ်ဆေး ခြင်း

၂၄။ ပထမအကြိမ်ကြား နာစစ်ဆေး သော အခါတွင် သော်လည်း ကောင်း ၊ ပထမအကြိမ်ကြား နာစစ်ဆေး ခြင်း မတိုင်မီ သော်လည်း ကောင်း ၊ လျော်ကြေး မင်း ကြီး ခွင့်ပြုသည့် အချိန်က လအတွင်း တွင် သော်လည်း ကောင်း ၊ ပြိုင်ဘက်အမှုသည်အနေဖြင့် တောင်း ခံချက် နှင့် ပတ်သက်၍ မိမိ၏ အကြောင်း ပြုချက်များ ကို တင်

သွင်း လိုကတင်သွင်း နိုင်သည်။ အကယ်၍ လျော်ကြေး မင်း ကြီး ကတင်သွင်း ရန်
ညွှန်ကြား လျင်မတင်သွင်း ဘဲမ နေရ။ ထိုအကြောင်း ပြချက်များ သည် လျော်ကြေး
မင်း ကြီး ၏ မှတ်တမ်း အစိတ်အပိုင်း အဖြစ်တည်ရှိ စေရမည်။

အကယ်၍ တောင်း ခံလွှာကိုလိုက် လျော့ရန် ပြိုင်ဘက်အမှသည်ကင်း သို့
၍ အကြောင်း ပြချက်များ ကိုတင်ပြခြင်း မပြုပါက လျော် ကြေး မင်း ကြီး သည်၊
တောင်း ခံလွှာ နှင့် ပတ်သက်၍ ၎င်း အား စစ် ဆေး ရန်အတွက် ဆက်လက် ဆောင်
ရွက်နိုင်သည်။ ထိုစစ် ဆေး ထွေရှိချက်ကို စာဖြင့် ရေး သား ထား ရမည်။

ကောက်ချက်များ ရေး ဆွဲခြင်း

၂၅။ (၁) စာဖြင့် ရေး သား တင်ပြချက်ကို ၎င်း အမှသည်များ အား စစ်
ဆေး ထွေရှိချက်ကို ၎င်း ၊ စဉ်း စား ပြီး နောက် လျော် ကြေး
မင်း ကြီး သည် အမှန်အကြောင်း ခြင်း ရာ နှင့် ပတ်သက်၍ ဖြစ်
စေ၊ တရား ဥပဒေ နှင့် ပတ်သက်၍ ဖြစ် စေ၊ မည်သည့်အ ရေး
ကြီး သော တင်ပြချက်များ အပေါ်တွင် နှစ်ဦး နှစ်ဘက်တို့ကွဲလွဲကြ
သည်ကို စိစစ် ရမည်။ ထို နောက်အမှကို မှန်ကန်စွာ ဆုံး ဖြတ် နိုင်ရန်
အတွက် အမှီသဟဲဖြစ်သည့် ဟု ဖိထင်မြင် သော ကောက်ချက် များ ကို
ရေး ဆွဲရန် နှင့် မှတ်တမ်း တင်ရန် ဆက်လက် ဆောင် ရွက်ရမည်။

(၂) ကောက်ချက်များ ကို ရေး ဆွဲမှတ်တမ်း တင်ရခဲ။ လျော် ကြေး
မင်း ကြီး သည် အကြောင်း ချင်း ရာ အချက်အလက်များ နှင့် သက်
ဆိုင် သော ကောက်ချက်များ နှင့် တရား ဥပဒေဆိုင်ရာ အချက်
အလက်များ နှင့် သက်ဆိုင် သော ကောက်ချက်များ ကို ခွဲခြား ထား
ရမည်။

ဥပဒေဆိုင်ရာ ကောက်ချက်များ ပေါ် ပေါက်လာ သော အခါတွင် အဖြစ်အပျက်
ဆိုင်ရာ ကောက်ချက်များ စစ် ဆေး ခြင်း

ရွှေဆိုင်း နိုင်ခွင့်အာဏာ

၂၆။ အမှတခုထဲတွင် တရား ဥပဒေဆိုင်ရာ ကောက်ချက်များ နှင့်၊ အဖြစ်အ
ပျက်ဆိုင်ရာ ကောက်ချက်များ ရောနှော ပေါ် ပေါက်၍ လျော် ကြေး မင်း ကြီး သည်
အမတ် ဇာနည် ဥပဒေဆိုင်ရာ ကောက်ချက်များ အပေါ်တွင် မှီငြမ်း ပြု၍ ဆောင်
ရွက်ခြင်း နှင့် မည်ဟုထင်မြင်ယူဆပါက၊ ထို ကောက်ချက်များ ကို ပထမစစ် ဆေး
ဆောင် ရွက် နိုင်သည်။ ထို့ပြင် ထိုကိစ္စအတွက် မိမိသင့် တော်သည့်ဟုထင်မြင် ပါက၊ တရား
ဥပဒေဆိုင်ရာ ကောက်ချက်များ ကို ဆုံး ဖြတ်ပြီး သည့်အထိ အဖြစ်အပျက်ဆိုင်ရာ ကောက်
ချက်များ အား ဆုံး ဖြတ်ခြင်း ကို ရွှေဆိုင်း ထား နိုင်သည်။

နေ့စဉ်မှတ်တမ်း

၂၇။ လျော်ကြေး မင်း ကြီး သည် လျှောက်လွှာတစ်စုံတစ်ရာ ခုတစ်စုံ နှင့် ပတ်သက် သော အမှုတွဲအထက် နေ့စဉ်မှတ်တမ်း အတိုချုပ်ကို မိမိ၏လက် ရေး ဖြင့် ရေး မှတ်ထား ဝှိ ရမည်။

ရွှေဆိုင် ရသည့်အကြောင်း များ ကိုမှတ်တမ်း တင်ထား ရန်

၂၈။ လျော်ကြေး မင်း ကြီး သည် လျှောက်လွှာတစ်စုံတစ်ရာကို တကြိမ်တည်း ကြား နှင့် ချိ ပြီး ပြတ် အောင် ဆောင်ရွက်ရန် မဖြစ် နိုင် ကြောင်း ထွေဖော်လျင် မည်သည့်အထက် ရွှေဆိုင် ရန်လိုအပ် ကြောင်း ကိုမှတ်တမ်း တင်ထား ရမည်။

စီရင်ချက်

- ၂၉။ (၁) လျော်ကြေး မင်း ကြီး သည် ရေး ဆွဲထား သော ကောက်ချက်တစ်ခုစီ နှင့် ပတ်သက်၍ မိမိ၏ဆုံး ဖြတ်ချက်ကိုလည်း ကောင်း ၊ ထိုကဲ့သို့ဆုံး ဖြတ်ရသည့် မိမိ၏အကြောင်း ပြချက်များ ကိုလည်း ကောင်း အတိုချုံး ၍ စီရင်ချက်တွင် ရေး သား ဖော်ပြရမည်။
- (၂) လျော်ကြေး မင်း ကြီး သည် မိမိ၏စီရင်ချက်ကိုလက်မှတ် နှင့် ရက်စွဲ ရေး ထိုး သော အချိန်၌ မိမိ၏ဆုံး ဖြတ်ချက်ကို နှုတ်ဖြင့်ထုတ် ဖော် ကျေညာရမည်။ ထိုသို့ထုတ် ဖော် ကျေညာပြီး နောက်မတော်တဆ ချွတ်ချော်မှု၊ သို့မဟုတ် ၊ ကျန်ရစ်မှုကြောင့် ဖြစ် ပေါ်သည့် စာရေး လုပ်ငန်း နှင့် သက်ဆိုင်သည့် အမှား အယွင်း ၊ သို့မဟုတ် ၊ ဝဏန်း သင်္ချာအမှား အယွင်း ကိုပြင်ဆင်ခြင်း မှတစ်ပါး စီရင်ချက်တွင် အခြား သော ဖြည့်စွက်ချက်၊ သို့မဟုတ် ၊ ပြင်ဆင် ပြောင်း လဲခြင်း ကိုမပြုလုပ်ရ။

သက်သေများ ဆင့်ခေါ်ခြင်း

၃၀။ အမှုတွင် ပါဝင် သော အမှုသည်တိုင်း ဦး ဦး ကသက်သေများ ခေါ်ယူပေး ရန် လျှောက်လွှာတင်သွင်း ၍ သတ်မှတ်ထား သော စရိတ်များ နှင့် အခများ ကို ပေး သွင်း လျှင် ၊ ထိုသက်သေများ လာ ရောက်ရန် အထက်သတ္တန်စာများ ထုတ်ရမည်။ သို့သော် အမှုကို တရား သဖြင့်ဆုံး ဖြတ်ရန်အလို့ငှာ ၊ အဆိုပါသက်သေများ ကိုမလိုအပ်ဟု ယူဆပါက သတ္တန်စာများ ထုတ်ရန် မဟုတ်ဘဲ ထား နိုင်သည်။

ကုန်ကျစရိတ် ပေးခြင်း မှကင်း လွတ်ခြင်း

၃၁။ လျှောက်လွှာ ဝင်သည့်ဆင်း ရဲ သေ ခြေ ဝင်သတ်မှတ်ထား သည့်အခါကိုမ
ပေး ဆောင် နိုင်စေ မိမိယုံကြည် ကြေ နတ်ပါက၊ ထိုအခါအား လုံး ကိုဖြစ် စေ၊ သို့မဟုတ်
အချို့ကိုဖြစ် စေ လျော် ကြေး မင်း ကြီး က လျော် ပစ် နိုင်သည်။ အမှန်ကို လျှောက်ထား သူ
အား အနိုင် ပေး ဆုံး ဖြတ်၍ ပေး ဆောင် ရ မည့်အ များ ကို လျော် ပစ်ခြင်း မပြု
ခဲ့ သော်၊ ထိုအခါ များ ကို အမှန် ကုန်ကျ စရိတ် များ ထဲတွင် ထည့်သွင်း ပြီး ၊ ကုန်ကျစရိတ်
များ နှင့် ပတ်သက်၍ လျော် ကြေး မင်း ကြီး သည် ၎င်း ၏ အမိန့်ထဲတွင် ညွှန်ကြား ထား
သည့်အတိုင်း ပြန်လည် ရယူ ခွင့် ရှိသည်။

စစ်ဆေး ရန်အတွက် ဝင် ရောက် နိုင် ခွင့် အာဏာ

၃၂။ မ တော်တဆ ထိခိုက် မှာ နှင့် ပတ်သက် သော အမှုတစ်ခုခုကို စစ် ဆေးနေ စဉ်
လျော် ကြေး မင်း ကြီး သည် မိမိ သည့် အချိန်တွင် မဆိုလိုအပ် သော စုံစမ်း မှုပြု ရန် အ
တွက် အလုပ် သမား ထိခိုက် ဒဏ် ရ ဝ ရှိ ခဲ့ သည့် နေ ရ ဝ ၊ သို့မဟုတ် ၊ အလုပ် သမား ၊ သို့
မန်အား ဖြင့် အလုပ် လုပ် ကိုင် နေ ကျ နေ ရ ဝ ကို ဝင် ရောက် စစ် ဆေး နိုင် သည်။ သို့မ
ဟုတ် ၊ အမှန် နှင့် သက်ဆိုင် သည့် သတင်း ကို ပေး နိုင် သော သူ များ ကို စစ် ဆေး ရန် အတွက်
လည်း ဝင် ရောက် နိုင် သည်။

သို့ ရ ဝ ထွင် လျော် ကြေး မင်း ကြီး သည် သာ မန် အလုပ် ချိန် အတွင်း အာပ ၊
စက် မှုလက် မှုလုပ် ဝ န်း တစ်ခုခု၏ ဥပစာ အဖွဲ့ ၎င်း သို့ အလုပ် ရှင် ၊ သို့မဟုတ် ၊ လုပ် ဝ န်း
စီမံ ခန့် ခွဲ ရန် အတွက် ၎င်း အား တိုက် ရိုက် တ ဝ န် ရှိ သူ တ ဦး တ ယောက် ၏ ခွင့်ပြုချက်
မရ ခဲ့ ဝင် ရောက် ခြင်း မပြုရ။

နေရ ဝ ကို စစ် ဆေး ခြင်း နှင့် စစ် လျဉ်း သော လုပ် ထုံး လုပ် နည်း

၃၃။ (၁) လျော် ကြေး မင်း ကြီး သည် ၊ မ တော်တဆ ထိခိုက် မှု ဖြစ် ပွား သည့်
အကြောင်း ချင်း ရ ဝ များ ကို နေ ရ ဝ တစ်ခုခု ထွင် စစ် ဆေး ရန် ရည်
ရွယ် သည့် အခါ အရေး တကြီး ဆောင် ရွက် ရန် ရှိ သဖြင့် ကြိုတင် အကြောင်း
ကြား စာ ပေး ရန် ဖြစ် နိုင် သည် မှ အပ ၊ နှစ် ဦး နှစ် ဘက် အား ၊ သို့
မဟုတ် ၊ ၎င်း တို့ ၏ ကိုယ် စား လွယ် များ အား မိမိ ထို့ ကဲ့သို့ စစ် ဆေး
ရန် ရည် ရွယ် ကြောင်း ကို အကြောင်း ကြား စာ များ ကြိုတင် ပေး
ပို့ ပို့ ရ မည်။

(၂) ထို့အ ကြောင်း ကြား စာ ကို နှုတ် ဖြင့် ဖြစ် စေ ၊ စာ ဖြင့် ဖြစ် စေ ၊
ပေး နိုင် သည်။ အလုပ် ရှင် သို့ အကြောင်း ကြား ရန် ဖြစ် ခဲ့ လျှင်
အက် ဥပဒေ ပုဒ် မ ဝ ပုဒ် မ ခွဲ (၂) အရ လျော် ကြေး တောင်း
ခံ လွှာ ကို ပေး ပို့ လက် ခံ ခွင့် ရှိ သူ ၊ သို့မဟုတ် ၊ ထို သူ ၏ ကိုယ် စား လွယ် ထံ

(၃) လျော် ခြေး မင်း ကြီး ၏ စစ် ဆေး ဂုဏ် နှစ် ဦး နှစ် ဘက် သော် လည်း ကောင်း ၊ ကိုယ် စား လွယ် သော် လည်း ကောင်း လိုက် ပါ နိုင် သည် ၊

(၄) လျော် ခြေး မင်း ကြီး သည် လိုအပ် သော စစ် ဆေး မြေ ပြု လုပ် ပြီး နောက် ၊ ထွေ ရှိ ချက် များ ကို အတို ခြား ချွဲ ရေး မှတ် ထား ရမည် ၊ ထို ရေး မှတ် ထား သော ထွေ ရှိ ချက် များ ကို ကြည့် ရှု လို သည့် မည် သည့် အဖွဲ့ ကို မဆို ပြ သ ရ မည် ၊ သတ် မှတ် သည့် အခါ ကို ပေး သွင်း ပါစေ မည် သည့် အဖွဲ့ ကို မဆို မိ ဣ စေ ဝင် ထုတ် ပေး ရ မည် ။

(၅) ထို ထွေ ရှိ ချက် မှတ် တမ်း သည် အ မှု ထွေ ၏ အစိတ် အပိုင်း အဖြစ် ဖော် ပြ ခေ ရ မည် ။

အတိုခံး ၏ စစ် ဆေး ဂုဏ် အာဏာ

၃၄။

(၁) လျော် ခြေး မင်း ပြီး သည့် ၎င်း ဝေ မှ ဝက် ထွင် ရေ ဝက် ရှိ နေ သော အ မြေ ကို စစ် ဆေး နေ ကျ နည်း လမ်း အတိုင်း စစ် ဆေး ခြင်း ပြု သည့် မှ အပ ဒေ သ ချင် ရ ဝ စစ် ဆေး မြေ ပြု ရ ဝ ထွင် လည်း ကောင်း သို့ မဟုတ် ၊ အခြား အချိန် ခွဲ လည်း ကောင်း ၊ ထို အ မြေ နှင့် ပတ် သက် ခြင်း သတင်း ပေး နိုင် မည် ဟု ထင် သော မည် သူ ကို မဆို အ မြေ ထွင် သက် သေ အဖြစ် ခေါ် ထား ပြီ ခေါ် ထား ဆဲ ဖြစ် စေ ၊ မ ခေါ် ရ သေး လျင် ဖြစ် စေ ၊ နှစ် ဦး နှစ် ဘက် ၊ သို့ မဟုတ် ၊ ၎င်း တို့ ၏ ကိုယ် စား လွယ် တဦး ဦး ဝေ ထွင် ဖြစ် စေ ၊ ကွယ် ရ ဝ ထွင် ဖြစ် စေ ၊ အတိုခံး ၏ စစ် ဆေး နိုင် သည် ၊

(၂) ပုဒ် မ ခွဲ (၁) အရ ၊ စစ် ဆေး သေ သူ အား ကျမ်း ကျိန် ထွက် ဆို စေ ခြင်း မပြု ရ ၊

(၃) ပုဒ် မ ခွဲ (၁) အရ ၊ ပုဂ္ဂိုလ် များ ကပြု လုပ် သော ထွက် ဆို ချက် များ ကို စာ ဖြင့် ရေး သား ဝား ပါက ၊ ထို ထွက် ဆို သူ အား လက် မှတ် မ ရေး ထိုး စေ ရ ၊ ထို့ ပြင် ၊ နည်း ဥပ ဒေ နောက် ပိုင်း ခွဲ ဖော် ပြ ထား သည့် မှ လွဲ ၏ ၊ အ မြေ ထွင် ထည့် သွင်း ခြင်း မပြု ရ ၊ သို့ မဟုတ် ၊ အ မြေ ဆုံး ဖြတ် ရ ဝ ခွဲ လျော် ခြေး မင်း ကြီး က အသုံး ချ ခြင်း မပြု လုပ် ရ ၊

(၄) သက် သေ တ သေ ဝက် အား ပုဒ် မ ခွဲ (၁) အရ စစ် ဆေး ဂုဏ် ၎င်း ၏ အ ရေး ပါ အရ ဝ ရေ ဝက် သေ ထွက် ဆို ချက် ၊ ယခင် ထွက် ဆို ချက် နှင့်

ကွဲကွဲ၍ထွက်ဆိုချက်ကို စာဖြင့် ရေး သား ထား ခဲ့ခြင်း ဂြိုဟ်က
လျော် ဖြေး မင်း ကြီး သည်ထိုမူလထွက်ဆိုချက်ရှိသည်ကို ညွှန်ပြရမည်။
၄င်း အပြင်အဆိုပါသက် သေအား စစ် ဆေး ရန်၊ သို့မဟုတ်၊ အပြန်
အလှန် စစ် ဆေး ရန်အလို့ငှာ ထိုသက် သေခံ ချက်မှ သက်ဆိုင် သော
ကောက် ချက်ကို နှစ် ဦး နှစ်ဘက်အား ထုတ် ပေး ရန် ညွှန်ကြား
ရမည်။

(၅) ပုဒ်မခွဲ (၄) အရ နှစ် ဦး နှစ်ဘက်အား ထုတ် ပေး သည့်ထွက်ဆို
ချက်၊ သို့မဟုတ်၊ ထွက်ဆိုချက်၏ တစိတ်တ ဒေသကို အမှတ်ထွင် ထည့်သွင်း
ထား ရမည်။

(၆) အမှတ် နှစ် ဦး နှစ်ဘက်သ ဘောတုညီချက်အရ၊ ပြေငြိမ်း ချီးမွမ်းပါ
က လျော် ဖြေး မင်း ကြီး သည်နည်း ဥပဒေခွဲ (၁) အရ၊ ပြုလုပ်
သော မည်သည့်ထွက်ဆို ချက်ကို မဆို အမှတ်ထွင် ထည့်သွင်း ထား နိုင်၍
နှစ် ဦး နှစ်ဘက်၏ သ ဘောတုညီချက်ကို ၄င်းအနေ နှင့် ငြင်း ပယ်
ခြင်း ၊ သို့မဟုတ်၊ လက်ခံခြင်း ပြုရ ခွဲအ ထောက်အကူအဖြစ် ဂြို
စေရန် အထွက်အဆုံး ချနိုင်သည်။

လျော် ဖြေး မင်း ကြီး ၏ဆုံး ဖြတ်ချက်ကို လိုက် နာရန် သ ဘောတုညီချက်

- ၃၅။ (၁) အကယ်၍ တဘက်ဘက်မှ လျော် ဖြေး မင်း ကြီး ၏ဆုံး ဖြတ်ချက်ကို လိုက်
နာရန် အသင့်ရှိ ဖြေ ဘင်း ကို စာဖြင့် ရေး သား ၍ တင်ပြလျှင်၊
လျော် ဖြေး မင်း ကြီး ကတစ်ခြား တဘက်အား ၊ မိမိ၏ဆုံး ဖြတ်ချက်
ကို လိုက် နာရန် သ ဘောတု၊ မတူကို စုံစမ်း မေး မြန်း ရမည်။
- (၂) အကယ်၍ အခြား တဘက်မှ လျော် ဖြေး မင်း ကြီး ၏ဆုံး ဖြတ်ချက်ကို
လိုက် နာရန် သ ဘောတုညီ ပါက ၄င်း ၏ သ ဘောတုညီချက်ကို စာဖြင့်
ရေး သား ၍ ၄င်းအား လက်မှတ် ရေး ထိုး ထား စေရမည်။
- (၃) အကယ်၍ ၊ တဘက်ဘက်မှ လျော် ဖြေး မင်း ကြီး ၏ဆုံး ဖြတ်ချက်ကို လိုက်
နာရန် သ ဘောတု ပါက၊ အခြား တဘက်သည်လည်း ထိုသို့ လိုက် နာ
ရန် တာဝန် မရှိ စေရ။

အက်ဥပဒေပုဒ်မ ၁၂ (၂) အရ နှစ် နာဆုံး ဂျိုး မှအထွက် ဖောင်း ခံရ ခွင့်

လုပ်ထုံး လုပ်နည်း

၃၆။ (၁) တဘက်အဖွဲ့က မိမိထံမှ လျော် ဖြေး နေ့ကို ဖောင်း ခံရယူပါက၊ မိမိ
ကလည်း ပုဒ်မ ၁၂ ပုဒ်မခွဲ (၂) အရ၊ အမှတ်မပါ ဝင်သွား ဦး
က ထောက်ခံ မြတ် လှစွာ ဖောင်း ခံ ဝင် လို ချင် ချင် ကို ကြို တောင်း

ဆိုပါက၊ ၎င်း၏တင်ပြချက်လျှောက်လွှာကို ဖြေဆိုရန်အတွက်၊ ပထမဆုံး ခေါ်ယူသည့်အခါကိုတင်ပြချက်လျှောက်လွှာကိုသတ်မှတ်ထားသည့် အခန့်ပူးတွဲပြီး လျော်ကြေးမင်းကြီး ထံတင်ပြရမည်။ ထိုအခါ လျော်ကြေးမင်းကြီး သည်သက်ဆိုင်သည့်သို့ပုံစံ " ည " ဖြင့်နိဂါမိ စာပေးပို့ရမည်။

(၂) အကယ်၍နည်းဥပဒေခွဲ (၁) အရ၊ နိဂါမိစာပေးပို့ခြင်းခံရသူတစ်ဦး သည်လျော်ကြေးစာတင်ခံသူ၏တင်ပြချက်လျှောက်လွှာကို ၎င်းတဘက်အဖွဲ့မှပေးပြီး သေလျော်ကြေးကိုပြန်လည်စာတင်ခံရန်တင်ပြချက်ကို ၎င်း၊ ယှဉ်ပြိုင်လိုပါကအမှုကိုကြားနာစစ်ဆေးရန်ချိန်းဆိုသောနေ့၊ သို့မဟုတ်၊ အမှုကိုရှေ့ဆိုင်းလိုက်သောနေ့တွင်လျော်ကြေးမင်းကြီး၏ရှေ့မှောက်သို့လာရောက်ရမည်။ ထိုကဲ့သို့လာရောက်ပါကအမှုတွင်ပါဝင်သောအဖွဲ့တစ်ရပ်ရပ်သင့်ရထိုက်သောအခွင့်အရေးအားလုံးကိုရရှိစေရမည်။ အကယ်၍ထိုသို့မလာရောက်လျင်သက်ဆိုင်ရာအဖွဲ့၏အပေါ်တွင်လျော်ကြေးပေးရန်ချမှတ်ခဲ့သောစားဖြတ်ချက်သည်တရားဝင်ဖြစ်ကြောင်းကို ဝန်ခံသည်ဟုမှတ်ယူရမည်အပြင်၊ သက်ဆိုင်ရာအဖွဲ့အနေနှင့်ပေးဆောင်ခဲ့သည့်လျော်ကြေးကို ၎င်းထံမှပြန်လည်စာတင်ခံခွင့်ရှိကြောင်းကိုလည်း ဝန်ခံသည်ဟုမှတ်ယူရမည်။

သို့ရာတွင်ထိုသို့အကြောင်းကြားစာပေးပို့ခြင်းခံရသူသည် နောက်ပိုင်းတွင်လာရောက်၍ ၎င်းသည်ခိုင်လုံသည့်အကြောင်းတရားကြောင့်မလာရောက်နိုင်ကြောင်းကိုလျော်ကြေးမင်းကြီး၏ရှေ့မှောက်သို့တင်ပြနိုင်ပါကလျော်ကြေးမင်းကြီးသည်ဆိုခဲ့သောတဘက်အဖွဲ့အား အကြောင်းကြားစာပေးပို့ပြီး လိုအပ်သလိုစစ်ဆေးကြားနာ၍ နည်းဥပဒေများအရ မိမိအနေဖြင့်တရားမျှတသည်ဟုထင်မြင်သည်။ ဤချမှတ်ထားသော ဆုံးဖြတ်ချက်ကိုပယ်ဖျက်ခြင်း၊ သို့မဟုတ်၊ ပြောင်းလဲခြင်း ပြုလုပ်နိုင်သည်။

(၃) အကယ်၍နည်းဥပဒေခွဲ (၁) အရအကြောင်းကြားစာပေးပို့ခြင်းခံရသူသည်တဘက်အဖွဲ့၏လျော်ကြေးစာတင်ခံချက်၊ သို့မဟုတ်၊ နစ်နာကြေးစာတင်ခံချက်ကိုငြင်းဆိုလိုသည်ဖြစ်စေ မရှိသည်ဖြစ်စေ၊ မိမိသည်ကနိဂါမိစာတင်သောမက၊ မူရင်းအလုပ်

ရှင်လည်း ဖြစ်သဖြင့်၊ တဖန်ထိုသူကအခြား ကံထိုက်တဝတဦးအား
 လွှဲထားခြင်းကြောင့်၊ အဆိုပါကံထိုက်တဝတဦးအလုပ်သမားအနေ
 နှင့်လျော်ကြေးစေတင်းခံခွင့်ရှိသည်ဟုအကြောင်းပြလာပါက
 နည်းဥပဒေခွဲ (၁) အရ၊ ပေးထားသော နို့တစ်စာခွဲဖော်
 ပြသတ်မှတ်ထားသည့် ရက်၌၊ သို့မဟုတ်၊ ထိုနေ့မတိုင်မီ လျော်ကြေး
 မင်းကြီး ထံသို့ကျသည့် သောအခဲနှင့်ပူးတွဲ၍ တင်ပြချက်လျှောက်လွှာ
 တစောင်ကို တင်သွင်းရမည်။ ထိုအခါတွင် လျော်ကြေးမင်းကြီး
 သည် သက်ဆိုင်သူအား ပုံစံ " ညည " အရ အကြောင်းကြားစာ
 ပေးပို့ရမည်။

(၄) အကယ်၍ နည်းဥပဒေခွဲ (၃) အရ၊ နို့တစ်စာပေးခြင်းခံရ
 သောသူသည် တင်ပြချက်လျှောက်လွှာရှင်၏ လျော်ကြေးစေတင်းခံ
 ခြင်း၊ သို့မဟုတ်၊ နည်းဥပဒေခွဲ (၃) အရ ပေးဆောင်ရသည့်
 လျော်ကြေးငွေကို ပြန်လည်စေတင်းခံရန် အထွက်တင်ပြချက်ကို ငြင်း
 ဆိုလိုပါက ပုံစံ " ညည " အရ၊ အကြောင်းကြားစာတွင် ဖော်ပြ
 သတ်မှတ်ထားသည့် နေ့ရက်၊ သို့မဟုတ်၊ အမှန်ရှိသည့် သောနေ့
 ရက်၌ လျော်ကြေးမင်းကြီး ငွေမှောက်သို့ လာရောက်ရမည်။ ထို
 ကဲ့သို့၎င်း လာရောက်လျင် အမှတ်ပိုင်သူတဦး၏ အခွင့်အရေး
 အားလုံးကို ရရှိစေရမည်။ အကယ်၍၊ ထိုသို့မလာရောက်ပါက သတ်
 ဆိုင်ရာ မူလအဖွဲ့၊ သို့မဟုတ်၊ နည်းဥပဒေခွဲ (၁) အရ နို့တစ်စာ
 ပေးခြင်းခံရသူ၏ အပေါ်၌ ချမှတ်ထုတ်သော သောဆုံး ဖြတ်ချက်သည်
 တရားဝင်အကြောင်းကို ဝန်ခံသည်ဟု မှတ်ယူရမည်။ ၎င်းပြင်၊
 သက်ဆိုင်ရာ မူလအဖွဲ့အနေနှင့် ပေးဆောင်ခဲ့ရသည့် လျော်ကြေး
 အထက်၎င်း ထံမှ ပြန်လည်စေတင်းခံခွင့်ရှိကြောင်း ဝန်ခံသည်
 ဟု မှတ်ယူရမည်။ သို့ရာတွင်၊ ထိုကဲ့သို့ အကြောင်းကြားစာပေးပို့
 ခြင်းခံရသူသည်၊ ရောက်ပိုင်းတွင် လာရောက်၍ ၎င်းသည် ခိုင်လုံ
 သည့်အကြောင်း တစုံတရာ အကြောင်းမလာရောက်နိုင်ကြောင်းကို
 လျော်ကြေးမင်းကြီး ကြေနပ် အောင်တင်ပြနိုင်ပါက လျော်ကြေး
 မင်းကြီး သည် အမှတ်ပိုင်သူ၏ သောအဖွဲ့အားလုံးအား အကြောင်း
 ကြားစာပေးပို့ပြီးလျှင်၊ ထိုသူအား စစ်ဆေး၍ နည်းဥပဒေ
 များအရ မိမိကတရား မျှတသည်ဟု ထင်မြင်သည့်အတိုင်း၊ ထိုသူ၏
 အမေးတွင် ချမှတ်ထုတ်သော သောဆုံး ဖြတ်ချက်ကို ပယ်ဖျက်ကာ၊ သို့မ
 ဟုတ်၊ ပြောင်းလဲခြင်း ပြုလုပ်နိုင်သည်။

(၅) နည်း ဥပဒေခွဲ (၁) ၊ သို့မဟုတ် ၊ နည်း ဥပဒေခွဲ (၂) အရ လူတိုင်း အား နှိပ်စက်ပေး ပို့သော အမှုတရားရောင်စွာ လျော်ကြေး မင်း ကြီး သည် လျော်ကြေး ပေး ရန်ဆုံး ဖြတ်ချက်ချမှတ်သည့်အခါ ထွက် ၊ ၎င်း ၏ စီစဉ်ချက်၌ ပုဂ္ဂိုလ်တိုင်း ဦး အနေဖြင့် ၎င်း ထံမှ တဘက်အဖွဲ့များ ကနစ်နာကြေး တောင်း ခံခွင့်ရှိ ၊ မရှိနှင့် ပတ်သက်၍ ၊ ၎င်း ၏ တွေ့ရှိချက်ကိုမှတ်တမ်း တင်ပြီး လျှင် ၊ ထိုသူအ နေနှင့်တစ်ဖန် မရှိသည့်မှ နစ်နာကြေး ကိုပြန်လည် တောင်း ခံနိုင် ခွင့်ရှိသည်ကို ဖော်ပြရမည်။

ဆက်စပ် သော အမှုများ ၊ တွင်လုပ်ထုံး ၊ လုပ်နည်း

၃၇။ (၁) မတော်တဆထိခိုက်မှုတရား ပေါ်ထွက်လာ သော အမှုများ ၊ ရေမှ နှစ် မှာ ၊ သို့မဟုတ် ၊ ထိုထက် ပိုမို၍ ရှိ နေပါက ၊ ကောက်ချက်တရားသည် အမှုနှစ် မှာ ၊ သို့မဟုတ် ၊ ထိုထက် ပို သော အမှုများ ၊ နှင့်သက်ဆိုင်ပါက ထို ကောက်ချက် နှင့် ပတ်သက်သည့် သေခံချက်များ ၊ ကိုရရှိရန်အတွက် အမှုများ ၊ ကိုတဖြိုင်နက်စစ် ဆေး ရမည်။

(၂) နည်း ဥပဒေခွဲ (၁) အရ ၊ အရေး ယူဆောင် ရွက်ရသည့် တို့ သော ကောက်ချက် ၊ သို့မဟုတ် ၊ ကောက်ချက်များ ၊ အထက်သက် သေ ခံအထောက်အထား များ ၊ ကိုအမှုတရား၏ အမှုတွဲတွင် ရေး မှတ်တား ရမည်အပြင် ၊ ထိုအခြား ၊ အမှု၏ အမှုတွဲ များ ၊ နှိုထိုသက် သေခံအထောက် အထား ၊ သည် မည်သည့်အထိအနိပါ အမှုအသီး သီး တွင် အကြီး ဝင်သည်ကို ၎င်း ၊ ၊ ထိုအခြား ၊ အမှုမှ နှစ် ဦး နှစ်ဘက်အဖွဲ့များ ၊ သည်လော ရော ဝ် ရန်အခွင့်အရေး မရရှိခဲ့ ကြောင်း ၊ နှင့်သက် သေများ ၊ အား အ ပြန်အလှန် မေး ခွန်း ထုတ်ရန်အတွက်လည်း ၊ အခွင့်အရေး ရရှိခဲ့ ၍ ၎င်း ၊ ၏လက် ရေး ဖြင့် အမှုတွဲတွင် အတည်ပြု ရေး သွင်း ထား ရ မည်။

၁၉၀၈ ခုနှစ်တရား မကျင့်ထုံး နည်း ဥပဒေမှ အချိပြဋ္ဌာန်း ချက်များ

အကြီး ဝင် မှာ

၃၈။ အက်ဥပဒေတွင် ၊ သို့မဟုတ် ၊ နည်း ဥပဒေများ ၊ တွင် အတိအလင်း ပြဋ္ဌာန်း ထား သည့် မှအပ ၊ ၁၉၀၈ ခုနှစ်တရား မကျင့်ထုံး ဥပဒေပထမဇယား ၊ မှ အောက် ဖော်ပြပါ ပြဋ္ဌာန်း ချက်များ ၊ ၊ တနည်း အား ဖြင့် အမိန့်စာအမှတ် ၅ ၏ နည်း ဥပ ဒေ ၉ မှ ၃၀ ၊ အမိန့်စာအမှတ် ၇ ၏ နည်း ဥပဒေ ၉ မှ ၁၀ ၊ အမိန့်

အမှတ် ၉ ၏အမိန့်စာအမှတ် ၁၃၊ အမိန့်စာအမှတ် ၁၆၊ အမိန့်စာအမှတ် ၁၇ နှင့်အမိန့်စာအမှတ် ၁၈ ၏နည်း ဥပဒေ (၁) နှင့် (၂) တို့သည် လျော်ကြေး မင်း ကြီး ကဏ္ဍာ နာနေ ငွေအမှတ်များ နှင့်သက်ဆိုင်သည့်အကြီး ဝင်စေရမည်။ သို့ရာတွင် -

(က) အဆိုပါပြဋ္ဌာန်းချက်များ ကိုလက်တွေ့လုပ်ကိုင်ရာတွင်ထွက်ကုစေရန်အတွက် လျော်ကြေး မင်း ကြီး သည်မူရင်း အဓိပ္ပါယ်ကိုမထိခိုက်စေဘဲ၊ ဖိမိန်ထံတွင်ရှိ ငွေအကြွင်းအကျန် နှင့်တိုက်ညီသောပြင်ဆင်ချက်များ ပြုလုပ်နိုင်သည်။

(ခ) လျော်ကြေး မင်း ကြီး သည်နှစ်ဘက်အဖွဲ့များ ၏အကျိုးကျေးဇူးများ ကိုထိခိုက်စေမည်မဟုတ်ဟုလုံလောက်သောအကြောင်းကို ရှိကြောင်း မိမိစိတ်ကြိုက်လျက် အဆိုပါပြဋ္ဌာန်းချက်များ မှလွှဲပြောင်း ချိတ်ဆက်လက်ပေးပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

ပုံစံများ လက်မှတ်ရေးထိုးခြင်း နှင့်ပတ်သက်သည့် ပြဋ္ဌာန်းချက်

၃၈။ (က) လျော်ကြေး ငွေအတွက် ငွေရပြေစာမှလွဲ၍ အလုပ်သမား လျော်ကြေး မင်း ကြီး အနေဖြင့်လက်မှတ်ရေးထိုး ရန်လိုသော်၊ မည်သည့်ပုံစံကိုမဆို၎င်း ၏ညွှန်ကြားချက်အရ၎င်း ၊ ထိုကိစ္စအတွက်၎င်း ကစားဖြင့်ရေးသား ချိတ်ဆက် ခန့်ထားသောမိမိ၏ လက်အောက်ရှိမည်သည့်အရာ၎င်းကမဆိုလက်မှတ်ရေးထိုး နိုင်သည်။

မိမိချုပ်ချယ်ရေး အား လျော်ကြေး ငွေခွဲပေးခြင်း

၃၉။ နည်းဥပဒေ ၂၃၊ ၂၄ နှင့် ၃၆ တို့တွင်ပါဝင်ချက်များ မှလွဲ၍ အခန်း ၅ ပြဋ္ဌာန်းချက်များ သည် သေဆုံးသူအလုပ်သမား ၏မိမိချုပ်ချယ်ရေး အား လျော်ကြေး ငွေခွဲပေးပေး သောအမှုတခုခုတွင်သက်ဆိုင်နိုင်သမျှသက်ဆိုင် စေရမည်။

အပိုင်း (၆)

လွှဲပြောင်းခြင်း

အစီရင်ခံရန်လွှဲပြောင်းခြင်း

၄၀။ (၁) အက်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၁၊ ပုဒ်မခွဲ (၂) အရ၊ လျော်ကြေး မင်း ကြီး တဦး ကကိစ္စတခုကိုအစီရင်ခံရန်၊ အခြား လျော်ကြေး မင်း ကြီး တဦး ထံသို့လွှဲပြောင်း ပေး ရာတွင်ထိုပုဒ်မခွဲ၌ ရည်ရွယ်ချက် ထား သည့်စာရွက်စာတမ်း များ အပြင်အစီရင်ခံစေလိုသော ကိစ္စအတွက်အဖြေပေး ရန်လိုအပ်သော မေးခွန်း များ ကိုအတိုချုပ် ရေးသား ပေး ပို့ရမည်။

(၂) အစီရင်ခံရန်အမှု၌ ပြောဝင်း ပေးခြင်း ခံရသော လျော်
ကြေး မင်းကြီး သည် ဥပဒေနှင့်ပတ်သက်သော မေးခွန်း
ကို ပြန်လည်ဖြေကြား ရန်မလိုပါ။

ငွေလွှဲပြောဝင်း ပေးခြင်း

၄၁။ အက်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၁ ပုဒ်မခွဲ (၂) အရ၊ လျော်ကြေး မင်းကြီး တ
ဦး ထံမှ အခြား လျော်ကြေး မင်းကြီး တဦး ထံသို့ ငွေလွှဲပြောဝင်း ပေး ရာတွင် ၎င်း
ပေး ပို့သော လျော်ကြေး မင်းကြီး ခံယူနိုင်ကြောင်း သည့်အတိုင်း ငွေလွှဲပြောဝင်း လက်
မှတ်ဖြင့်ဖြစ်စေ၊ သို့မဟုတ်၊ ငွေပို့လွှာဖြင့်ဖြစ်စေ၊ သို့မဟုတ်၊ လူနှင့်ဖြစ်စေ
ပြောဝင်း ပေးရမည်။

အဖွဲ့ဝင် (၇)

ကိုယ်စားလှယ်များ ခန့်အပ်ခြင်း

မည်သည့်အခါတွင် ကိုယ်စားလှယ် ခန့်အပ်ရမည်

၄၂။ အမှတ် ၃၅ တွင် တတက်တက် မှ အမှတ် ၃၅ သည် အသက် (၁၅) နှစ် အောက်ဖြစ်ပါက
သို့မဟုတ်၊ အမှတ် ၃၆ ခန့်အပ်ရန်မလော့ ရောက်နိုင်ပါက၊ လျော်ကြေး မင်းကြီး သည် အဆိုပါအမှု
နှင့်ပတ်သက်သည့် ကိစ္စများ အတွက် ကိုယ်စား လှယ် ခန့်အပ်ပေးရန် တောင်းဆိုခြင်း ဦး ကို ခန့်
အပ်ရမည်။ သို့ရာတွင်၊ ထိုသို့ ခန့်အပ်ခြင်း ကို အခန့်ခံရသူက သဘောတူညီမှသာ ခန့်
ထား နိုင်သည်။

မည်သည့်အခါတွင် ကိုယ်စားလှယ် အသစ် ခန့်အပ်ရန် ဖြစ်သည်

၄၃။ နည်း ဥပဒေပုဒ်မ (၄၂) အရ၊ တတက် သော အမှတ် ၃၅ သည် အသက် (၁၅) နှစ် အောက်
ရွက်ရန် ခန့်အပ်ခဲ့သော ကိုယ်စားလှယ် တဦး သည် ထိုအမှတ် ၃၅ အတွက် သင့်တော်လုံလောက်
စွာ ခုခံကား နိုင်ခြင်း မရှိဟု လျော်ကြေး မင်းကြီး က ယူဆပါက၊ သို့မဟုတ်၊ ထိုသို့
ကိုယ်စားလှယ် အဖြစ် ဆောင်ရွက်ရန် ခန့်အပ်ခဲ့သူ တဦး သည် ယေဘုယျ သည် ဖြစ်စေ၊ သို့
မဟုတ်၊ ဆက်လက် ဆောင်ရွက်နိုင်သည့် အခြေအနေတွင် မရှိနိုင် တော့သည်ဖြစ်စေ၊
သို့မဟုတ်၊ ထိုကဲ့သို့ ဆောင်ရွက်ခြင်း ကို ရပ်စဲသော လျင်ဖြစ်စေ၊ ၎င်း၏ နေရာတွင်
အခြား သူတဦး ကို (ထိုသူ၏ သဘောတူညီချက်ရှိလျှင်) လျော်ကြေး မင်းကြီး က ခန့်အပ်
ရမည်။

အ ပုံ ငါး (၁)

သဘောတူညီချက်စာချုပ်မှတ်တမ်း

မှတ်တမ်း ပုံစံ

၄၄။ အက်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၀ ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ၊ လျော်ကြေး မင်း ဦး သိ
သို့ပေး ပို့သော သဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း ထုလျှောက်ကြေး မင်း ဦး ကတည်းက နည်း
ဖြင့်မညွှန်ကြား လျင်၊ နှစ်စေ့ဝင်ပြုလုပ်ရမည့်အပြင်၊ မိမိ၏ အခြေအနေထိလုပ်ငန်းစဉ်
“ ၄ ” သို့မဟုတ်၊ ပုံစံ “ ၅ ” လိုမဟုတ်၊ “ ၆ ” နှင့်ဆက်သွယ်နိုင်ရန် ညွှန်ကြားရ
မည်။

လျော်ကြေး မင်း ဦး ကသဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း ထုလုပ်ရန် အတွက်

ငြင်း ပါယ်အငြိမ့်တရားမယူဆလျင်ကျင့်သုံး ရန်နည်း လမ်း

၄၅။ (၁) သဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း ထုလုပ်ပေးသော အခါတွင် လျော်ကြေး မင်း
ဦး သည်ယင်း သဘောတူညီချက်ထုတ်ပေးရန်အတွက် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၀ ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ
ရန်အကြောင်း ဖွဲ့စည်းတရားမယူဆလျက်၊ ၎င်း ထိုမှတ်တမ်း ထုတ်ပေးရန်
နေ့ရက်သတ်မှတ်၍၊ သက်ဆိုင်ရာ အဖွဲ့များ အနေဖြင့် တစ်နှစ်
ခြင်း များ မရှိခဲ့လျှင်၊ သဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း ထုတ်ပေးရန် အတွက်
သည့်နေ့ရက်တွင် မှတ်တမ်း တင်ရန် မိမိရည်ရွယ် ကြောင်း ထုတ်ပြန်
“ ၆ ” အရ၊ အကြောင်း ဤသို့ ဝေဖန် ရှင်းလင်း

အကယ်၍ ကိုယ်တိုင် အကြောင်း ဤသို့ ရေးသား ဖော်ပြ
အဖွဲ့တစ်ဖွဲ့အား စာဖြင့် ရေး သား ပေး ပို့မည့်အခါ နှစ်ဖြင့်
ပြောကြား နိုင်မည်။

(၂) လျော်ကြေး မင်း ဦး တွင် ထိုသို့ မှတ်တမ်း သည့် နေ့ရက်တွင်
လာ ရောက်ကြား နာ သော အဖွဲ့များ အား စစ်ဆေးပြီး
နေ့ရက်မှတ်ပုံတင်ရန် မသင့်တော်မယူဆလျှင် အဆိုပါ သဘောတူညီ
ချက်ကို မှတ်တမ်း တင်ရမည်။

သို့ရသော်လည်း နည်း ဥပဒေပုဒ်မခွဲ (၁) အရ၊ အကြောင်း
ကြား စာပေး ပို့ချက်အပေါ် တွင် သက်ဆိုင်သည့် မည်သည့် အဖွဲ့တစ်
ဖွဲ့က နှစ်ခြင်း မပြုလုပ်သည့် အခါတွင် လျော်ကြေး မင်း ဦး
အား ၊ ထိုသို့ သတ်မှတ်သော သေချာ နေ့ရက်တွင် သဘောတူညီချက်
မှတ်တမ်း အား မှတ်ပုံတင် ပေး ရန် ဖြစ်ပေ ဆိုနိုင် ခဲ့ ခဲ့ သည်။

(၃) အကယ်၍ ၊ လျော်ကြေး မင်း ကြီး သည်ထို နေ့ရက်တွင် သဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း ကိုမှတ်ပုံတင်ပေး ရန်မသင့်ဟု ဆုံးဖြတ်ပါက ၊ မိမိတို့ ဝေခွဲမှု မှတ်တမ်း ဝေခွဲမှု မှတ်တမ်း ဝေခွဲမှု မှတ်တမ်း အား မိမိတို့ ဆုံးဖြတ်ချက်ကို ၎င်း ၊ မည်သည့်အတွက်ထိုသို့ဆုံးဖြတ်သည်ဟု သဘောအကြောင်း ပြချက်များ ကို ၎င်း ၊ အသိပေး ရမည် ၊ အကယ်၍ သဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း ကိုမှတ်ပုံတင်ရန်လိုလား သော အဖွဲ့တစ်ခုခုက မလေး ဝေခွဲမှု မှတ်တမ်း ၊ ထိုအဖွဲ့အား ပုံစံ " က " ဖြင့် အကြောင်းကြား ရမည်။

မှတ်တမ်း ကိုမှတ်ပုံတင်ရန် ၎င်း ပါယ်သင့်သည်ဟု လျော်ကြေး မင်း ကြီး က ယူဆလျှင် ၊ ကျင့်သုံး ရန်နည်း လမ်း

၄၆။ (၁) အကယ်၍ သဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း တစ်ခုခုရှိ ရှိ သော အခါတွင် လျော်ကြေး မင်း ကြီး သည် ထိုမှတ်တမ်း အား မှတ်ပုံတင်ရန် အတွက် ၎င်း ပါယ်ရန် အကြောင်း များ ရှိသည်ဟု ယူဆပါက ၊ ယင်း သဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း အား မှတ်ပုံတင်ရန် တောင်းဆို သော အဖွဲ့ ၊ သို့မဟုတ် ၊ အဖွဲ့များ အား စစ်ဆေး ရန် နေ့ရက် ကို သတ်မှတ်ပေး ရမည် ၊ ၎င်း အပြင် ၊ သင့်တော်သည့် ဘုရားရှိခိုး အခြား အဖွဲ့ ၊ သို့မဟုတ် ၊ သက်ဆိုင်ရာ အဖွဲ့တစ်ခုခု အား ကြားနာ ရန် သတ်မှတ်ထား သော နေ့ရက်နှင့် မည်သည့်အတွက် သဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း ကိုမှတ်ပုံတင်သင့်သည်ဟု မိမိယူဆသည့် အကြောင်း များ ကို အကြောင်းကြား ရမည် ၊

(၂) အကယ်၍ အကြောင်းကြား ရမည့် အဖွဲ့များ သည် လျော်ကြေး မင်း ကြီး ထံ လေး ဝေခွဲမှု မှတ်တမ်း မရှိပါက ၊ ပုံစံ " တ " သို့မဟုတ် " ထ " ဖြင့် အမှတ်သဘောကို လိုက်၍ ၎င်း တို့ထံသို့ အကြောင်းကြား စာပေး ပို့ရမည် ၊ ထိုသို့ အကြောင်းကြား ရန် အမှုကို ကြားနာ ရန် သတ်မှတ်ထား သည့် နေ့ရက်သည် ထိုအကြောင်းကြား စာပေး ပို့သည့် နေ့မှစ၍ (၃) ရက်ထက် မနည်း စေရ ၊

(၃) အကယ်၍ နည်း ဥပဒေပုဒ်မခွဲ (၁) အရ သတ်မှတ်ထား သော နေ့ရက်တွင် သဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း ကိုမှတ်ပုံတင်ရန် တောင်းဆိုသည့် အဖွဲ့ ၊ သို့မဟုတ် ၊ အဖွဲ့များ ကိုမှတ်ပုံတင်ရန် အတွက် ဆက်လက် ဆောင်ရွက်သင့်ကြောင်း ကိုလိုလေး ဝေခွဲမှု မှတ်တမ်း ပြချက်

များ တင်ပြလျင် လျော် ခြေး မင်း ငြီး သည်သက်စိုက် ရာအဖွဲ့
အား လုံး ကိုအကြောင်း ကြား ပြီး ဖြစ်ပါက သဘောတူညီချက်
ကိုမှတ်တမ်း တင်ရမည်။ အကယ်၍ အဖွဲ့အား လုံး ကိုအကြောင်း
မကြား ရသေး ပါက ၎င်း သည်နည်း ဥပဒေအပိုဒ် (၄၅) အရ
ဆက်လက် ဆောင်ရွက်ရမည်။

(၄) အကယ်၍ သတ်မှတ်ထား သော နေ့ရက်တွင် လျော် ခြေး မင်း ငြီး
သည်သဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း ကိုမှတ်ပုံတင် ပေး ရန်ငြင်း ပယ်
ပါက ၎င်း သည်နည်း ဥပဒေ (၁) အရအကြောင်း ကြား ခြင်း
မခံရ သောအဖွဲ့တစ်ခုခုအား ပုံစံ " ဏ " ဖြင့်အကြောင်း ကြား
စာပေး ပို့ရမည်။

မှတ်တမ်း ကိုမှတ်ပုံတင်ရန်ငြင်း ပယ် သောနည်း လမ်း

၄၇။ (၁) အကယ်၍ အမှတ်တရ ခုခွင် လျော် ခြေး မင်း ငြီး သည်သဘောတူ
ညီချက်မှတ်တမ်း ကိုမှတ်ပုံတင် ရန်ငြင်း ပယ်ပါက ၎င်း သည်ထို
ကဲ့သို့ငြင်း ပယ်ရသည့်အကြောင်း ကိုအတိုချုံး ဖြစ်မှတ်တမ်း တင်ထား
ရမည်။

(၂) အကယ်၍ လျော် ခြေး မင်း ငြီး သည်သဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း
တစ်ခုကိုမှတ်ပုံတင် ရန်ငြင်း ပယ်ပါက လျော် ခြေး ပေး ရန်တာ
ဝန်ရှိ သောအဖွဲ့အား မည်သည့်အထက် မပေး သင့်ကြောင်း ကို
အကျိုး အကြောင်း တင်ပြရန်အခွင့်အရေး မပေး ဘဲသဘောတူ
ညီချက်မှတ်တမ်း ထဲတွင် ဖော်ပြထား သောကြောင့် ငွေ သို့မဟုတ်
ထိုထက်ပိုသောကြောင့် ငွေကို ပေး ဆောင် စေရန်အတွက် ညွှန်ကြား
သည်အမိန့်တစ်ခုခုကိုထုတ်ပြန်ခြင်း မပြုရ။

(၃) လဝက်တကြိမ် ပေး ငွေများ ကိုလုံး တစ်တည်း ပေး ငွေအဖြစ်
ဖြင့် ပြောင်း လဲ ပေး ရန်အတွက် သဘောတူညီချက်ဖြစ် ပါက လျော်
ခြေး မင်း ငြီး သည်သဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း ထဲတွင် ဖော်ပြ
သတ်မှတ်ထား သောကြောင့် ငွေသည်လုံ့လောက်ခြင်း မရှိဟူသော
အကြောင်း ကြောင့်သဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း ကိုမှတ်ပုံတင်
ပေး ရန်မသင့်ဟုထင်မြင်ယူဆလျှင် ၎င်း သည်အလုပ်သမား
မသန်မစွမ်း ဆက်လက်ဖြစ် နေမည့်အချိန်ကာလခန့်မှန်း ချက်
ကိုမှတ်တမ်း တင်ထား ရမည်။

မှတ်တမ်း တင်ရန်လက်ခံသည့်သဘောတူညီချက်မှတ်တမ်းကိုမှတ်ပုံတင်ခြင်း

၄၀။ သဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း ကိုမှတ်ပုံတင်ရာတွင် လျော်ကြေး မင်း ကြီး
သည်၎င်း အား ပုံစံ " ၁ " အရ၊ မှတ်ပုံတင်စာအုပ်ထဲတွင် ရေး သွင်း ထား
စေရမည်။ ၎င်း အပြင်၊ မိမိသိမ်း ဆည်း ထား ရမည့်သဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း
မိတ္တူကူး အောက်ပါအတိုင်း ရေး သွင်း ဖြစ် မိမိ၏လက်မှတ် ရေး ထိုး ထား ရမည်။

" ဤသဘောတူညီချက်မှတ်တမ်း ကို၊ မှတ်ပုံတင်စာအုပ်ထဲတွင်
၁၉ - - - - - ခုနှစ်၏အမှတ်စဉ်နံပါတ် - - - - - အဖြစ်
- - - - - ရက်နေ့ဖွဲ့မှတ်တမ်း တင်ထား သည်။ ✓

(လက်မှတ်)

လျော်ကြေး မင်း ကြီး " ✓